

## EDITORIAL

# Celebrating Africa's first endowed chair in sexual and reproductive health and rights

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i4.1

*Friday Okonofua<sup>1,2</sup> and Lindsay Edouard<sup>3</sup>*

Centre Leader, Centre of Excellence in Reproductive Health Innovation, University of Benin, Nigeria<sup>1</sup>; Editor in Chief, African Journal of Reproductive Health<sup>2</sup>; Editor, African Journal of Reproductive Health<sup>3</sup>

**\*For Correspondence:** Email: [feokonofua@yahoo.co.uk](mailto:feokonofua@yahoo.co.uk)

This month, April 2024, the University of Benin, a federally-funded university in Southern Nigeria announced the first endowed professorial chair in sexual and reproductive health and rights (SRHR) in sub-Saharan Africa, and possibly the first such chair globally. This professorship is named in honour of Friday Okonofua<sup>1</sup>, the irrepressible champion who is a trailblazer in women's health, social advocate for women's social advancement, lead founder of the University's African Centre of Excellence in Reproductive Health, and founder of Nigeria's leading non-governmental organization, the Women's Health and Action Research Centre and the African Journal of Reproductive Health. The new professorship will be crucial in deepening and scaling up reproductive health curricula at the University of Benin, by drawing upon the principles and models of transparency, excellence, and accountability that Friday Okonofua has championed over several years. The University's Registrar alluded to this approach by explaining that the endowment "will strengthen the leadership of the University of Benin in Nigeria in this area of public health and educational delivery"<sup>2</sup>.

The university announced that the endowed professorship will be based in the academic infrastructure of its College of Medical Sciences. However, reproductive health being a cross-sectional discipline, the chair will be accessible to professors in diverse disciplines who prove their pre-eminence, mettle, and excellence in the field of reproductive health. The objectives of the endowed chair are two-fold:

1. to advance cutting-edge teaching, research, scholarship, and service delivery in sexual and reproductive health and rights, by providing scholars and students with the resources to conduct research, interventions, and pedagogy that focus on the experiences of women,

adolescents, and children, especially those in marginalized settings; and

2. to build the next generation of scholars, advocates, and policymakers with the knowledge and skills to make evidence-informed decisions on matters relating to population, women's health, reproductive health and rights, and reproductive justice in sub-Saharan Africa.

Given the daunting SRHR indicators in the West African region, and Nigeria in particular, this journal believes that the region and indeed, the African continent and the global community will benefit immensely when the endowed professorial chair is successfully implemented.

The West African region currently has some of the worst indicators of sexual and reproductive health and rights in the world<sup>3</sup>. Although the region is rich in mineral resources, its development has been imperiled by high population growth rate, a huge youth bulge with limited education and employment, high rates of poverty, political instability, climate change, and sectarian tension. We believe strongly that the answer to this development conundrum lies in fostering and integrating the reproductive health approach to overall development. Despite the recognition that reproductive health is essential to overall development, it is noteworthy that many of the components of SRHR have been poorly implemented in West Africa. Part of the difficulties have been attributed to the inadequate application of the principles of reproductive health within policy and programme implementation, which is in turn due to a dearth of decision-making personnel with knowledge and skills to propel the Programme of Action of the International Conference on Population and Development (ICPD) in the region.

It was to address this lacuna that the World Bank supported the establishment of the African Centre of Excellence in Reproductive Health Innovation (CERHI) at the University of Benin, the first of its kind in the

African region, in 2014<sup>4</sup>, “to act as a training hub for the next generation of leaders in SRHR in West Africa; to stimulate indigenous research and innovation in SRHR needed to drive policies and programs in the region; and to mobilize local, regional and international support for improving SRHR in West and Central Africa”, Managed and led by Professor Friday Okonofua as the cheerleader and principal investigator since that period, CERHI has turned out to be a phenomenal success at the University of Benin with groundbreaking resources, infrastructure and achievements that are unsurpassable in modern university governance.

In June 2024, CERHI will be 10 years old, and the ICPD will be celebrating its 30<sup>th</sup> anniversary of its founding. As both CERHI and ICPD remain critical milestones, it is important that methods and processes are put in place to sustain the elements in the University and the region over time. It is within this context that the Friday Okonofua endowed chair in reproductive health has been established at the University of Benin to act as a mechanism to sustain the high-quality sustainable implementation of CERHI in the long term.

To ensure that the chair is funded in perpetuity, the endowment will include a fixed sum of funds that would be invested, with only the annual profits being used to carry out the activities of the chair. The endowed funds will be managed by a professional fund manager designated by university, who will ensure the best returns on investment of the seed money. Based on the economic realities, the University estimates that about USD\$200,000 will be needed to grow the endowment in perpetuity.

Given the current relative lack of senior academic staff in the field of reproductive health in many Nigerian, and possibly West African, universities, we are confident that an endowed professorship will help to attract the best senior academics to this important field of development with benefits not only for the University of Benin, but to all African countries as well. We strongly recommend that the endowment should be supported by all change agents, policy reformers, advocates, and scientists around the world, as a mechanism to sustain the ICPD and the Sustainable Development Goal (SDG) processes and recommendations on women's health, equity, equality, and social justice in Africa.

**Conflict of interest:** None

## References

1. Friday Okonofua - Wikipedia. Accessed April 17, 2024
2. Bobola AA. Endowment of Friday Ebhodaghe Okonofua professorial chair in reproductive health and rights. Memo from the office of the Registrar, University of Benin, ref: REG/RO/P,5302. 4<sup>th</sup> April, 2024
3. Boerma T, Requejo J, Victora CG, Amouzou A, George A, Agyepong I, Barros C, Barros AJ, Bhutta ZA, Black RE and Borghi J. Countdown to 2030: tracking progress towards universal coverage for reproductive, maternal, newborn, and child health. *The Lancet*. 2018 Apr 14;391(10129):1538-48.
4. World Bank. Centre of Excellence in Reproductive Health Innovation, Accessed from 10221807UNIBENCERHIPresentation.pdf (worldbank.org), April 17, 2024.

## ÉDITORIAL

# Célébration de la première chaire africaine dotée en matière de santé et de droits sexuels et reproductifs

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i4.1

*Friday Okonofua<sup>1,2</sup> et Lindsay Edouard<sup>3</sup>*

Chef de centre, Centre of Excellence in Reproductive Health Innovation, University of Benin, Nigeria<sup>1</sup>; Rédacteur en chef, African Journal of Reproductive Health<sup>2</sup>; Éditeur, African Journal of Reproductive Health<sup>3</sup>

**\*Pour la Correspondance:** Courriel: [feokonofua@yahoo.co.uk](mailto:feokonofua@yahoo.co.uk)

Ce mois-ci, en avril 2024, l'Université du Bénin, une université financée par le gouvernement fédéral dans le sud du Nigéria, a annoncé la création de la première chaire professorale dotée en santé et droits sexuels et reproductifs (SDSR) en Afrique subsaharienne, et peut-être la première chaire de ce type au monde. Cette chaire est nommée en l'honneur de Friday Okonofua<sup>1</sup>, champion irréprouvable, pionnier de la santé des femmes, défenseur social de la promotion sociale des femmes, fondateur principal du Centre d'excellence africain en santé reproductive de l'université et fondateur de la principale organisation non gouvernementale du Nigeria, le Centre de recherche sur la santé et l'action des femmes et l'African Journal of Reproductive Health. La nouvelle chaire sera cruciale pour approfondir et élargir les programmes de santé reproductive à l'Université du Bénin, en s'appuyant sur les principes et les modèles de transparence, d'excellence et de responsabilité que Friday Okonofua défend depuis plusieurs années. Le registraire de l'Université a fait allusion à cette approche en expliquant que la dotation « renforcera le leadership de l'Université du Bénin au Nigeria dans ce domaine de la santé publique et de l'enseignement »<sup>2</sup>.

L'université a annoncé que la chaire dotée serait basée dans l'infrastructure académique de son Collège des sciences médicales. Cependant, la santé reproductive étant une discipline transversale, la chaire sera accessible aux professeurs de diverses disciplines qui prouvent leur prééminence, leur courage et leur excellence dans le domaine de la santé reproductive. Les objectifs de la chaire dotée sont doubles :

1. faire progresser l'enseignement, la recherche, l'érudition et la prestation de services de pointe dans la santé et les droits sexuels et reproductifs, en fournissant aux universitaires et aux étudiants les ressources nécessaires pour mener des recherches, des interventions et une pédagogie axées sur les

expériences des femmes, des adolescents et des enfants, en particulier ceux vivant dans des milieux marginalisés ; et

2. former la prochaine génération d'universitaires, de défenseurs et de décideurs politiques dotés des connaissances et des compétences nécessaires pour prendre des décisions fondées sur des données probantes sur des questions liées à la population, à la santé des femmes, à la santé et aux droits reproductifs et à la justice reproductive en Afrique subsaharienne.

Compte tenu des indicateurs redoutables en matière de SDSR dans la région de l'Afrique de l'Ouest, et au Nigeria en particulier, cette revue estime que la région et, en fait, le continent africain et la communauté mondiale bénéficieront immensément de la mise en œuvre réussie de la chaire professorale dotée.

La région de l'Afrique de l'Ouest présente actuellement certains des pires indicateurs de santé et de droits sexuels et reproductifs au monde<sup>3</sup>. Bien que la région soit riche en ressources minières, son développement a été mis en péril par un taux de croissance démographique élevé, une énorme explosion de jeunes avec une éducation et un emploi limités, des taux élevés de pauvreté, l'instabilité politique, le changement climatique et les tensions sectaires. Nous sommes convaincus que la réponse à ce problème de développement réside dans la promotion et l'intégration de l'approche de la santé reproductive au développement global. Même s'il est reconnu que la santé reproductive est essentielle au développement global, il convient de noter que de nombreuses composantes de la SDSR ont été mal mises en œuvre en Afrique de l'Ouest. Une partie des difficultés a été attribuée à l'application inadéquate des principes de santé reproductive dans la mise en œuvre des politiques et des programmes, ce qui est dû à la pénurie de personnel décisionnel possédant les connaissances et les compétences nécessaires pour propulser le Programme d'action de l'Organisation

internationale des Nations Unies. Conférence sur la population et le développement (CIPD) dans la région.

C'est pour combler cette lacune que la Banque mondiale a soutenu la création du Centre africain d'excellence en innovation en matière de santé reproductive (CERHI) à l'Université du Bénin, le premier du genre dans la région africaine, en 2014<sup>4</sup>, « pour agir comme un centre de formation pour la prochaine génération de leaders en matière de SDR en Afrique de l'Ouest ; stimuler la recherche et l'innovation autochtones en matière de SDR, nécessaires pour orienter les politiques et les programmes dans la région ; et mobiliser le soutien local, régional et international pour améliorer les SDR en Afrique de l'Ouest et du Centre », Géré et dirigé par le professeur Friday Okonofua en tant que pom-pom girl et chercheur principal depuis cette période, le CERHI s'est avéré être un succès phénoménal à l'Université du Bénin. avec des ressources, des infrastructures et des réalisations révolutionnaires qui sont insurpassables dans la gouvernance universitaire moderne.

En juin 2024, le CERHI fêtera ses 10 ans et la CIPD fêtera les 30 ans de sa création. Étant donné que le CERHI et la CIPD restent des étapes cruciales, il est important que des méthodes et des processus soient mis en place pour soutenir les éléments de l'Université et de la région au fil du temps. C'est dans ce contexte que la chaire Friday Okonofua en santé reproductive a été créée à l'Université du Bénin pour servir de mécanisme visant à soutenir la mise en œuvre durable de haute qualité du CERHI à long terme.

Afin d'assurer le financement de la chaire à perpétuité, la dotation comprendra une somme fixe de fonds qui serait investie, seuls les bénéfices annuels étant utilisés pour réaliser les activités de la chaire. Les fonds dotés seront investis et gérés par un gestionnaire de fonds professionnel désigné par l'université, qui garantira les meilleurs retours sur investissement du

capital d'amorçage. Sur la base des réalités économiques, l'Université estime qu'environ 200 000 USD sera nécessaire pour accroître la dotation à perpétuité.

Compte tenu du manque relatif actuel de personnel universitaire de haut niveau dans le domaine de la santé reproductive dans de nombreuses universités nigérianes, et peut-être d'Afrique de l'Ouest, nous sommes convaincus qu'une chaire dotée aidera à attirer les meilleurs universitaires de haut niveau vers cet important domaine de développement avec des avantages non négligeables. seulement pour l'Université du Bénin, mais aussi pour tous les pays africains. Nous recommandons fortement que la dotation soit soutenue par tous les agents de changement, réformateurs politiques, défenseurs et scientifiques du monde entier, en tant que mécanisme permettant de soutenir les processus et les recommandations de la CIPD et des objectifs de développement durable (ODD) sur la santé, l'équité et l'égalité des femmes. , et la justice sociale en Afrique.

**Conflit d'intérêt:** Aucun

## Références

1. Friday Okonofua — Wikipédia. Consulté le 17 avril 2024
2. Bobola AA. Dotation de la chaire professorale vendredi Ebhodaghe Okonofua en santé et droits reproductifs. Note du Bureau du Registraire, Université du Bénin, réf : REG/RO/P,5302. 4 avril 2024
3. Boerma T, Requejo J, Victora CG, Amouzou A, George A, Agyepong I, Barroso C, Barros AJ, Bhutta ZA, Black RE et Borghi J. Compte à rebours jusqu'en 2030 : suivi des progrès vers une couverture universelle pour les soins reproductifs, maternels et néonataux et la santé des enfants. *La Lancette*. 14 avril 2018;391(10129):1538-48.
4. Banque mondiale. Centre d'excellence en innovation en matière de santé reproductive, consulté sur 10221807UNIBENCERHIPresentation.pdf (worldbank.org), 17 avril 2024.